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Úvodní slovo starosty:
Žernovská inventura 

aneb ohlédnutí se za uplynulými lety...

Zdravím Vás, spoluobčané. Protože se nezadržitelně blíží konec volebního období současného zastupitelstva,

přicházím s takovým malým účtováním a odškrtáváním splněných či nesplněných úkolů. Už dvakrát jsme ve

volebním období realizovali metodu komunitně vedeného místního rozvoje. Zjednodušeně to znamená, že se Vás

nejprve formou dotazníků ptáme, co je aktuálně v obci třeba, co Vás trápí. Z toho se udělá jakýsi souhrn, následují

veřejná projednávání, kde se vše ještě jednou hodnotí, tříbí a stanoví se priority. Aspekty, které mají nízkou

podporu se následně vyřadí. Důležitá témata se zanesou do tzv. „akčního plánu“, což je sice ošklivý termín,

nicméně jednotlivé body se následně realizují.

 A co jsme měli v plánu my? Co se povedlo a co nikoli? Tady to v souhrnu je: Pořízení cisterny pro hasiče – splněno

nedávno. Našim hasičům jsme pět let spořili 100 tisíc Kč ročně, takže nyní si konečně mohli koupit adekvátní starší

zásahový automobil přibližně v této hodnotě. Cisternu, která bude u požáru více platná, než naše stará Avie. V

posledních dvou letech na Žernově hořelo bohužel třikrát a bez alespoň malé cisterny je ta funkčnost jednotky požární

ochrany opravdu nízká. A dále: Posílení vybavení dětských hřišť – máme dvě nová, u plánované výstavby

multifunkčního hřiště čekáme na výsledek dvou dotačních řízení, rekonstrukce komunikace Na Račanech - splněno,

bedny se zimním posypem – instalovány, revitalizace Velké návsi včetně parkovacích stání. Zde se zastavím

podrobněji. Zakázku máme vysoutěženou druhým rokem, ceny stavebních prací mezi tím vzrostly, nicméně
dodavatelská firma je zatím drží.

ŽERNOVÁK
aneb ze života městyse



V druhé polovině roku tedy bude náves dva měsíce rozkopaná, vzniknou nová parkovací místa, na mnoha místech

se odstraní asfalt a místo něho budeme užívat nové žulové chodníky a vjezdy k domům. Komunikace pod

pomníkem už nebude z dopravně bezpečnostních důvodů průjezdná. Tato druhá, rozsáhlejší etapa bude

spolufinancována z Královéhradeckého kraje. Letos jsme uspěli!!! A to výraznou částkou 905 tis. Kč z Programu

obnovy venkova.  Funkčnost i estetika prostoru by měly být o level výše.  V akčním plánu máme dále vybudování

sběrného dvora, toto téma vynechám,  o odpadovém hospodářství se zmíní kolegyně Olga Mařáčková podrobněji

na jiném místě. A největším tématem budoucnosti je vybudování komunitního centra u sokolovny. Máme za sebou

veřejné projednávání s občany, kde Vás bylo asi dvacet. Zde jsme řešili opět komunitní formou možné využití a

další detaily spolu s architekty z A 91. Na zpracování projektové dokumentace jsme obdrželi 50 % dotaci, nicméně
předběžně rozpočtované náklady budou přesahovat 5 mil. Kč, což přesahuje naše roční daňové příjmy. Centrum

by mělo být maximálně multifunkční a sloužit bude jako komunitní prostor pro setkávání, kulturu, volnočasové

aktivity, společenské akce, workshopy, obecní i sportovní akce, oslavy. Můžeme jen pevně doufat, aby

Ministerstvo pro místní rozvoj i nadále vypisovalo tento dotační titul. Jinak nemáme šanci centrum postavit.  Ani

tak to nebude hned, samotná stavba bude minimálně 1,5 roku, k tomu si napočítejme výběrové řízení na

dodavatele, shánění financí a jsme na dvou až třech letech a to se nesmí nic zadrhnout. Nechci zkrátka vzbuzovat

plané naděje a stanovovat závazné termíny. Ale intenzivně pracujeme. Posledním tématem v našem plánu je

úspora energií. Zejména s Ing. Hůlkou jsme připravili záměr, kdy bychom chtěli naše veřejné osvětlení napojit na

baterie a fotovoltaiku, která bude umístěna na střeše místní sokolovny. Jako velmi efektivní projekt to ocenil i

Královéhradecký kraj částkou 472 tis. Kč, která výrazně zvýší návratnost. Realizace proběhne do konce letošního

roku. Energetika a alternativní zdroje je silné téma budoucnosti a bude se nás všech týkat čím dál tím více.

Budoucnost je zcela jistě i v tzv. „komunitní energetice“, kdy si lidé   a subjekty přeprodávají či půjčují energii sami

mezi sebou.  

Vše ještě jednou shrnu. V druhé polovině roku bychom měli realizovat náves, fotovoltaiku na sokolovnu,

multifunkční hřiště v případě obdržení dotace a každým dnem čekám i na projekt rekonstrukce pohodelské lávky.

Mohu tedy konstatovat, že většina našich úkolů je splněna a s trochou nadsázky můžeme hledět světlu vstříc a

náš plán rozvoje Žernova kompletně předělat, neboť budeme mít spoustu projektů hotových a čekají nás nové,

nikdy nekončící výzvy.  

Dostala se mi do rukou zajímavá statistika, podle ní jsou např. přidělovány body v krajském dotačním programu. A

jak si v ní Žernov objektivně stojí? Tak např. průměrný věk je 38,9 obyvatel, což je velmi nízké číslo. V přírůstku

počtu obyvatel jsme také vysoko hodnocení. V roce 1990 jsme měli 202 obyvatel, nyní 294, tzn. nárůst 45 %.

Naopak průměrní jsme v podnikatelské aktivitě a občanské vybavenosti. V porovnání   s jinými obcemi máme

nízké daňové příjmy, což je dáno zejména velikostí katastrálního území a neexistencí školy či školky. Naopak

velmi vysoce jsme hodnoceni známkou jedna v intenzitě bytové výstavby. Tento trend by mohl vzhledem ke

slušnému počtu stavebních parcel pokračovat. Ostatně to není výsledek nějakého aktuálního rozhodnutí, tyto

tendence se projevují se zpožděním 10 -15 let. Věřím, že si ale Žernov zachová svůj vesnický charakter a

komunitní pospolitost. Závěrem bych Vás chtěl pozvat na naši rozhlednu. Nejdete tam nyní přece jen malé

překvapení. Polický symfonický orchestr, který u nás hrál na výročí 600 let od první písemné zmínky, si vybral toto

místo a umístil zde schránku, kam si každý návštěvník může vhodit své tajné přání. Ta pak budou losována na

zářijovém koncertu PSO v Broumově. Výherci se bude snažit  sponzor toto přání splnit. Tak Vám přeji, ať je to

někdo ze Žernova.

Těším se s Vámi na setkání na nejbližší akci – Žernovském bajku 11. června. Letos slavíme dvacet let pořádání

závodu. A pokud nejste zrovna fanoušky cyklistiky, přijďte si poslechout kapely Wanastowi Vjecy revival, Furt fajn

nebo bubenickou show Ritmo factory.

Libor Mojžíš, starosta 
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Změna v jízdních řádech:
Plánované změny ve veřejné linkové autobusové

dopravě s platností od 12. 06. 2022

11. června - 13:00 - Žernovský bajk - cyklistické závody pro každého

 25. června - Žernovský bejk - hasičské závody v disciplíně TFA

 9. července - 21:45 - Letní kino Pod rozhlednou - Prvok, Šampón, Tečka a Karel

 12. srpna - 21:15 - Letní kino Pod rozhlednou - Po čem muži touží II

 27. srpna - Sousedská veselice

 19. - 20. srpna - Extreme dog race - extrémní překážkový závod se psy

 10. září - Žernovské hry mladých hasičů - dětská soutěž v požárním sportu

V úseku Česká Skalice — Červený Kostelec dochází k dílčím úpravám, které zajistí náhradu rušené

linky. Konkrétně je obnoven spoj v pracovní dny na lince 320 v 15:17 z České Skalice do Žernova.

Školní spoj linky 321 Hořičky — Červený Kostelec obslouží nově i Žernov (odjezd 7:29).                 

Vážení spoluobčané, dovolujeme si Vás informovat o plánovaných změnách v jízdních řádech ve

veřejné linkové autobusové dopravě s platností od 12. 06. 2022.

V roce 2017 byly na základě objednávky závodu ŠKODA AUTO Kvasiny zavedeny na lince 349

účelové spoje v trase Červený Kostelec — Česká Skalice — Nové Město nad Metují — Kvasiny. Závod

ŠKODA AUTO Kvasiny Královéhradeckému kraji hradil ztrátu z provozu těchto spojů, aby zajistil svým

zaměstnancům dopravu na všechny směny. Od 12.06. 2022 dochází bohužel u této linky k ukončení

spolupráce, a proto budou tyto spoje zrušeny. Výpadek linky 349 bude cestujícím částečně
kompenzován následujícími spoji:

       Na Žernově dojde k vazbě se spojem od České Skalice (linka 320, odj. 7:18), bude tak i nadále

       zajištěno s přestupem spojení studentů z České Skalice do Červeného Kostelce.

Olga Mařáčková, místostarostka

Žernovské spolkové léto
Kulturní a sportovní program pro rok 2022:
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Z činnosti SDH Žernov:
Informace o činnosti SDH a JPO Žernov

V letošním roce jsme po delší době uspořádali železnou sobotu. Čas letí jako voda a skoro se nechce

věřit, že ta předchozí byla v roce 2017. Dále byl zorganizován tradiční úklid příkopů. Rajón jsme si

zase o něco rozšířili - kromě příkopů podél hlavní silnice na Červenou Horu a na Zlíč jsme uklidili i

podél cesty ve Šraňkách, na Bílém kopci, za Bílým mostem a podél cesty na Světlou. Celkem se

posbíralo 21 pytlů odpadu. Před čarodějnicemi jsme ještě stihli připravit hranici a pohlídat její

bezpečné dohoření. Všem účastníkům brigád děkujeme. 

Z dalších akcí mi dovolte pozvat Vás 25. června na pátý ročník hasičských závodů Žernovský bejk.

Tento náš závod je letos poprvé součástí Ligy Královéhradeckého kraje v TFA a očekáváme proto

silnější účast a kvalitnější sportovní výkony. Dále pořádáme 10. září tradiční Žernovské hry mladých

hasičů, kde budou žernovské děti obhajovat loňské první místo a budou proto potřebovat Vaši

podporu. Krajské sdružení hasičů pořádá 3. září na hřišti a na rozhledně krajské kolo TFA, které jim

pomáháme zajistit technickou četou.

Členové jednotky PO mají v posledních dnech plné ruce práce. Hasičská Avia Furgon pomalu

dosluhovala a přestávala plnit požadavky na zajištění požární ochrany v naší obci. Již v roce 2018 se

zastupitelstvo obce rozhodlo postupně spořit na jiný vůz, který se letos podařilo zakoupit z Francie.

Cisternová automobilová stříkačka (CAS) IVECO s nádrží na 2 m3 vody musí být dovybavena

uchycením potřebného vybavení dle potřeb jednotky a hlavně musí projít kontrolou hasičského

technického ústavu, po kterém bude moc být zařazena do výjezdu. Proto se v posledních týdnech svítí

v hasičské zbrojnici do noci. CAS na Žernově je velký krok dopředu a významný pomocník v zajištění

požární ochrany nás všech ze Žernova. Věřím, že bude sloužit i budoucím členům jednotky, třeba těm,

kteří v září budou obhajovat vítězství na Žernovských hrách mladých hasičů.

Jan Domáň, starosta SDH
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Mladí hasiči SDH Žernov:

Zpráva o činnosti v uplynulém pololetí

Letošní činnost jsme po zimní a covidové přestávce zahájili 3. března, kdy jsme se začali opět

pravidelně scházet, cvičit a věnovat se přípravám na soutěže v požárním sportu. Naše činnost spočívala

především v přípravě na dubnový Memoriál Václava Štěpána v ZPV (závod požárnické všestrannosti) v

Nahořanech. Této soutěže se zůčastnilo 6 žernovských dětí. Za domácí družstvo běželo dětí 5 a našeho

nejstaršího člena mladých hasičů jsme tedy propůjčili družstvu Nahořan. V disciplínách si děti vedly

dobře, ale bohužel ze zdravotní indispozice musel jeden člen družstva odstoupit ze závodu, což bohužel

znamenalo diskvalifikaci. Nicméně ani toto dětem náladu nezkazilo a závody si jaksepatří užily. Po

skončení tohoto závodu se naše příprava přesunula k disciplínám 60 m s překážkami, štafeta 4x60m a

štafeta požárních dvojic. Dne 21. května jsme se zúčastnili "Bezděkovských šedesátek" v běhu na

šedesát metrů s překážkami. V kategorii mladších žáků se účastnily 4 děti a v kategorii starších žáků
měl Žernov jednoho zástupce. Nejen že nám přálo počasí, ale přálo nám i štěstí a dětem se velmi dařilo.

V kategorii mladších se umístili: 

Dušan Svoboda na 3. místě, Vašík Zelenka na 4. místě, Natálka Kočová na 12. místě 

a Matyáš  Holas na 21. místě. 

V kategorii starších obsadil:

Tomáš Ševc 17. místo. 

V nadcházejících týdnech nás čeká trénink požárního útoku - tak nám držte palce, ať nám to vyjde

především v září na domácí půdě;-)

 

Za kolektiv mladých hasičů
Katka Šubrtová, vedoucí MH
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Letem knihovnickým světem
Aktivity knihovny v tomto pololetí

Půjčování knížek - v poslední době dochází              
k citelné obměně knižního fondu za novější
knihy - zejména díky darům žernovských
občanů (velký dík D. Faltovi a K. Kušiakové)            
a také díky spolupráci s ostatními
knihovnami. Knihy, které k dispozici
nemáme, není pro nás problémem sehnat 

Půjčování časopisů - v současnoti nabízíme:
Apetit, Kreativ, Moje psychologie, 53x11                  
a různé dětské časopisy (půjčení jiných
titulů můžeme zprostředkovat).
Tisk, kopírování, skenování, bezplatný
přístup k internetu.
Klidné posezení u čaje a kávy...

Již dlouhodobě nám dělá vrásky na čele
relativně nízký zájem dospělých - je otázkou,
jestli tato skutečnost pramení z nedostatku
času pro čtení či nedostatečného povědomí o
tom, že na Žernově vůbec nějaká knihovna je...

Dovolím si proto využít kousek volného
prostoru, abych připomněl, co vám vlastně jako
knihovna můžeme nabídnout:

       - zpravidla do jednoho týdne 
       (včetně audioknih).

 Tak neseďte doma a přijďte pobejt :-)               
 J.K. 

Naše knihovna je již tradičně hájemstvím

žernovských dětí, které se tu setkávají                           

s kamarády a společně pak hrají stolní hry                   

(- šachy, Activity, Dixit, AZ-kvíz, pexeso aj.),

kreslí či tvoří a také si půjčí nějaké ty knížky.

Aby tato zábava nebyla příliš monotonní,

snažíme se ji, my knihovníci, dětem trochu

zpestřit - konkrétně letos se nám povedlo

zorganizovat tyto akce:

V pondělí 28. března 2022 proběhlo tradiční

velikonoční tvoření v knihovně - děti si

vyrobily celou partu velikonočních zajíčků,

namalovaly velikonoční vajíčka a  společně
jsme se tak těšili na první jarní dny. Následující

pondělí jsme ctili tradici pletení pomlázek -

kluci i holky si upletli pomlázky z osmi a

někteří dokonce i z vícero proutků a velmi se

jim povedly. Tímto moc děkujeme panu

Stanislavu Novákovi za perfektní přípravu

proutků a vstřícnou pomoc při pletení. 

Dne 29. dubna 2022 pak proběhlo

„Čarodějnické přespávání“ v naší partnerské

knihovně - tj.  Knihovně Břetislava Kafky v

Červeném Kostelci. Akce probíhala v krásných

prostorách knihovny, včetně zahrady, která

nám nabídla prostor pro hry a příjemné

posezení u ohně, s možností opékání špekáčků.

Přespávali jsme přímo v dětském oddělení, kde

jsme si četli a před spaním shlédli pohádku.

Tímto moc děkujeme všem parťákům                               

z Červeného Kostelce za pozvání a úžasný                    

a pestrý program. 

Pokud Vás něco z tohoto zaujalo, neváhejte

přijďte mezi nás - jsme v knihovně každé

pondělí od 17 do 19 hodin!

Na viděnou se těší Alenka, Monča a Kuba

Knihovna je tu i pro dospělé

„Pokud chcete, aby vaše děti byly inteligentní,
čtěte jim pohádky. Pokud chcete, aby byly
ještě inteligentnější, čtěte jim více pohádek.“
(Albert Einstein)
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Knižní tipy k zapůjčení
Knížky můžete vyhledávat i pomocí 

Online katalogu, který najdete na

https://knihovnazernov.webk.cz/
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Šikmý kostel I. a II.

Knihovna otevřena 
každé pondělí 17-19 hodin

Více informací (včetně nabízených knížek)
najdete na našem webu:
www.knihovnazernov.webk.cz

Sledujte i naši facebookovou stránku.

Kontakt:
e-mail: knihovna.zernov@seznam.cz
telefon: 608 215 979 (Jakub Kosinka)

Mé cesty 
do hlubin mozku

Vladimír Beneš – Mé cesty do hlubin mozku

Upřímná zpověď našeho nejznámějšího

neurochirurga. O životě, smrti, naději i zázracích

moderní medicíny. Co vše víme o mozku? A co o

něm naopak nikdy vědět nebudeme? Proč mozek

jako jediný orgán nebolí? Dokážeme předejít

těžkým nemocem, jako jsou parkinson,

alzheimer, mrtvice či mozkové nádory? Má se

těžce nemocným lidem podávat tvrdá pravda,

nebo milosrdná lež? A měl by člověk dostat

možnost sám se rozhodnout, že už nechce žít?

Karin Lednická – Šikmý kostel

Příběh je vystavěn na skutečných

událostech o někdejší pastevecké

vesnici, která vystavěla svůj

rozkvět na těžbě uhlí, aby o století

později zašla na úbytě – také kvůli

těžbě uhlí.

Příběh je vystavěn na skutečných

událostech, z nichž mnohé doposud

nebyly v české románové tvorbě
zpracovány. Vyprávění ubíhá v

dramatickém tempu a natolik

autenticky, že se děj před očima

čtenáře mnohdy mění na film

zaznamenávající i to, co donedávna

zůstávalo skryto ve třinácté

komnatě české historie.

Já, Finis

Václav Dvořák – Já, Finis
Ze Země se ztrácí kluci. Přesně v den svých

osmých narozenin zmizí a nikdo tomu nedokáže

zabránit. Lidé ztratili veškerou naději, dokonce

si už ani nekladou otázky kdo, kam, a hlavně
proč chlapce unáší. Dvanáctiletý Petr však

nezmizel. Možná za to mohou jeho extrémně
citlivé oči chráněné silnými černými brýlemi,

které mu umožňují vidět i ve tmě...
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Z odpadového hospodářství:
Informace o obecním nakládání s komunálními odpady za rok 2021

12,2 t plastů, 
4,36 t papíru a lepenky, 
0,57 t kovů, 
3,98 t skla, 1,75 t oděvů, 
164,8 t biologicky rozložitelného odpadu, 
0,45 t nebezpečných odpadů.

sběr využitelných odpadů (tříděný sběr: plast, sklo, kov, papír, bio) .......233 569 Kč 
nájem za odpadové nádoby ........................................................................................242 Kč 
směsný komunální odpad ...................................................................................128 283 Kč
manipulační plocha na odpady (u hřbitova, nedokončená investice)........478 664 Kč

platby od občanů za známky ..............................................................................127 025 Kč
platby od EKO-KOM ..............................................................................................91 381 Kč

Na Žernově bylo v minulém roce vyprodukováno 47,66 t směsného komunálního odpadu. To, jak moc
vytřídíme komunální odpad, je pro nás velmi důležité, protože v přepočtu na trvale bydlícího
obyvatele byl pro rok 2021 stanoven limit 200 kg za rok na jednoho trvale bydlícího obyvatele, tedy v
součtu celkem 57,8 t. Tím, že jsme tento limit nepřekročili, nedošlo k navýšení ceny za směsný
komunální odpad a je nám účtována cena se slevou.
Pro rok 2022 je stanoven limit 190 kg za rok na jednoho trvale bydlícího obyvatele, tj. 55,86 t.
Abychom se do limitu vešli, je velice důležité komunální odpad co nejlépe vytřídit, aby ho ve výsledku
bylo co nejméně.

Za rok 2021 jsme vytřídili:

Na území městyse je možné vytřídit: biologické odpady rostlinného původu, papír, plasty včetně PET,
sklo, kovy, nebezpečné odpady, objemný odpad, jedlé oleje a tuky, textil. Zvláštní sběrné nádoby a
velkoobjemové kontejnery jsou k dispozici na příslušných stanovištích. Je zajištěn svoz nebezpečného
odpadu dvakrát v roce. Od roku 2022 mají trvale bydlící obyvatelé popelnice na plast přímo u domu.
Svoz nám zajišťuje firma Marius Pedersen a.s., komunální odpad končí na skládce, vytříděný odpad,
kromě BIO, zpětně odebírá firma EKO-KOM, to co není možné dále využít končí ve spalovně a
biologické odpady rostlinného původu vozíme soukromě hospodařícímu zemědělci - panu Jansákovi.

Výdaje (náklady) odpadového hospodářství za rok 2021: 

Příjmy odpadového hospodářství za rok 2021: 

Olga Mařáčková, místostarostka

Č E R V E N  2 0 2 2  |  Č Í S L O  2 1

Údaje o vydání:

Redakce, korektury a grafická úprava: Jakub Kosinka - Obecní knihovna v Žernově 

Tento občasník vydává městys Žernov nákladem 150 výtisků. Zdarma.

Za obsahovou správnost jednotlivých příspěvků ručí jejich autoři.

Tisk: LOSENICKÝ - polygrafický závod s.r.o. / Nové Město n. Metují

E-mail: knihovna.zernov@seznam.cz / www.knihovnazernov.webk.cz / www.zernov.cz


